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شكل (9): المشاركة في القوى العاملة للنساء والرجال 15 سنة فأكثر، 2001- 2010
Figure (9): Labour force participation rate for women and men 15 years and over, 2001- 2010



بالرغم من انخفاض الفجوة بين الرجال والنساء في المشاركة في القوى العاملة لا زالت مشاركة الرجال تزيد بأكثر من 4 أضعاف مشاركة النساء خلال الفترة 2001-2010.

Despite the decrease in the gap between men and women in labour force participation, men participated more than four times as much as women in the period 2001-2010.






شكل (10): نسبة المشاركة في القوى العاملة للنساء والرجال 15 سنة فأكثر حسب عدد السنوات الدراسية، 2010
Figure (10): Labour force participation rate for women and men 15 years and over by years of schooling, 2010 


تعتبر أعلى نسبة مشاركة في القوى العاملة بين النساء  الحاصلات على 13 سنة دراسية فأكثر، بالمقابل فإن أعلى مشاركة في القوى العاملة بين الرجال الحاصلين على 1-6 سنة دراسية. 

The highest level of participation in the labour force by women was among those with 13 years of schooling or more. In contrast, the highest labour force participation by men was among those with one to six years of schooling.






شكل (11): النساء والرجال 15 سنة فأكثر العاملين حسب النشاط الاقتصادي، 2010 (توزيع نسبي)
Figure (11): Employed women and men 15 years and over by economic activity, 2010 (Percentage distribution)



لازالت المشاركة الأعلى للنساء في أنشطة الخدمات والزراعة؛ 61.8% و%21.4 على التوالي.

[bookmark: OLE_LINK1]Female participation was greatest in services and agriculture: 61.8% and 21.4% respectively.

شكل (12): النساء والرجال 15 سنة فأكثر العاملين حسب المهنة، 2011 (توزيع نسبي)
Figure (12): Employed women and men 15 years and over by occupation, 2010 (Percentage distribution)




المهن التي تمارسها النساء لا زالت تنحصر في المهن التقليدية، أكثر من نصف النساء يعملن فنيات ومتخصصات وخُمس النساء يعملن في مهنة الزراعة.

Women still work mainly in traditional occupations. More than half of women work as technicians and specialists. One fifth of women work in agriculture field.






شكل (13): النساء والرجال 15 سنة فأكثر العاملين حسب الحالة العملية، 2010 (توزيع نسبي)
Figure (13): Employed women and men 15 years and over by employment status, 2010 (Percentage distribution)


67.1% من النساء العاملات مستخدمات بأجر، مقابل 67.7% من الرجال، في حين تنخفض نسبة صاحبات الأعمال؛ 1.4% مقارنة بـ 7.4% للرجال.

67.1 percent of employed women are in paid employment compared to 67.7 percent of men. The percentage of women who work as an employer is lower compared to men: 1.4 percent and 7.4 percent respectively. 

شكل (14): معدل البطالة بين النساء والرجال 15 سنة فأكثر، 2001- 2010
Figure (14): Unemployment rate for women and men 15 years 
and over, 2001-2010

على الرغم من انخفاض معدل البطالة بين النساء والرجال في عام 2006 و2007 إلا أن معدل البطالة عاود في الارتفاع في الأعوام التي تلتها.

Despite the low unemployment rate for women and men in 2006 and 2007, the unemployment rate rose again. 




شكل (15): معدل البطالة بين النساء والرجال 15 سنة فأكثر حسب عدد السنوات
 الدراسية،  2010 
Figure (15): Unemployment rate for women and men 15 years and 
over by years of schooling, 2010


بلغت نسبة البطالة بين النساء اللواتي انهين 13 سنة دراسية فأكثر 36.3% من بين النساء المشاركات في القوى العاملة مقارنة بـ 15.7% بين الرجال المشاركين في القوى العاملة.

The unemployment rate among women who have completed 13 years of schooling and above was 36.3 percent of the women participating in the workforce compared to 15.7 percent among men participating in the workforce.















جدول (26): النساء في القطاع الزراعي حسب المنطقة، 2000- 2008 (نسبة مئوية)
Table (26): Employed women in the agricultural sector by region, 2000 – 2008 (Percent)

	السنة
	الأراضي الفلسطينية
Palestinian Territory
	المنطقة                  
	Region
	Years

	
	
	الضفة الغربية
West Bank 
	قطاع غزة
Gaza Strip
	

	2000
	38.5
	37.3
	40.6
	2000

	2001
	33.3
	36.7
	23.0
	2001

	2002
	32.5
	37.5
	21.2
	2002

	2003
	36.5
	39.4
	30.8
	2003

	2004
	37.9
	39.6
	32.2
	2004

	2005
	36.6
	40.6
	23.3
	2005

	2006
	38.3
	41.9
	21.2
	2006

	2007
	44.1
	44.5
	42.9
	2007

	2008
	38.7
	40.1
	33.1
	2008



انخفاض في نسبة مشاركة النساء في قطاع الزراعة في قطاع غزة خلال الفترة 2000-2008، مقابل ارتفاع بسيط في الضفة الغربية.

Female participation in the agricultural sector fell in the Gaza Strip during 2000-2008 but increased slightly in the West Bank.

شكل (16): الموظفون في القطاع العام النساء والرجال حسب المنطقة، 2010 (توزيع نسبي)
Figure (16): Employees in the public sector men and women by region, 2010 (Percentage Distribution)



41.1% من الموظفين في الضفة الغربية هن نساء، مقارنة بـ 58.9% رجال.

Women make up 41.1 percent of public sector staff in the West Bank compared with 58.9 percent for men.










جدول (27): العاملون في القطاع العام في الأراضي الفلسطينية حسب المسمى الوظيفي والجنس، 2010 
Table (27): Employees in the public sector in the Palestinian territory by job title and sex, 2010 
	المسمى الوظيفي
	الأراضي الفلسطينية
Palestinian territory
	Job Title

	
	ذكور
Male
	إناث
Female
	المجموع
Total
	

	وكيل وزارة  A1
	44
	3
	47
	Undersecretary  Assistant of the Ministry A1 

	وكيل مساعد A2
	92
	5
	97
	Undersecretary of A2

	ِ مدير عام A3
	90
	10
	100
	Director General A3

	مدير عام  A4
	564
	81
	645
	Director General A4

	الدرجة من C إلى A
	4,905
	1,305
	6,210
	Degree C to A

	الدرجة من 1 إلى 10
	45,881
	29,124
	75,005
	Degree 1 to 10

	غير محدد
	723
	141
	864
	Unknown

	المجموع
	52,299
	30,669
	82,968
	Total


المصدر: ديوان الموظفين العام (الموظفين المدنيين)Source: General Personal Council (Civil Employees)                                                                                        

12.6% من العاملين في القطاع العام من درجة مدير عام  A4هن نساء، مقابل 87.4% من الرجال في نفس الدرجة.

Women make up 12.6 percent of public sector workers at general manager A4 level compared to 87.4 percent of men at the same level.

رجال  Men	
الزراعة والصيد والحراجة                                 Agriculture and fishing 	التعدين والمحاجر والصناعة التحويلية                             Mining and manufacturing 	البناء والتشييد     Constrution	  التجارة والمطاعم والفنادق Commerce-Hotels 	النقل والمواصلات والاتصالات  Transport-storage	الخدمات والفروع الاخرى Services and ther branches 	9.9	12.2	15.8	21.5	7	33.6	نساء  Women	
الزراعة والصيد والحراجة                                 Agriculture and fishing 	التعدين والمحاجر والصناعة التحويلية                             Mining and manufacturing 	البناء والتشييد     Constrution	  التجارة والمطاعم والفنادق Commerce-Hotels 	النقل والمواصلات والاتصالات  Transport-storage	الخدمات والفروع الاخرى Services and ther branches 	21.4	7.5	0.30000000000000032	8.1	0.9	61.8	
النسبة    Percentage



رجال  Men	
المشرعون وموظفو الإدارة العليا                              Legislators, Senior Officials and Managers 	الفنيون والمتخصصون                                       Technicians and Associate  	عمال الخدمات والباعة في الأسواق                        Service,Shop and Market 	العمال المهرة في الزراعة والصيد                               Agricultural and Fishery	العاملون في الحرف وما إليها من  المهن                                                  Works Craft and related trade workers	مشغلو الآلات ومجمعوها                                           Operator and Assemblers	المهن الأولية                                                Elementary Occupations	5.3	18.3	21.9	6.6	18.2	9.2000000000000011	20.5	نساء  Women	
المشرعون وموظفو الإدارة العليا                              Legislators, Senior Officials and Managers 	الفنيون والمتخصصون                                       Technicians and Associate  	عمال الخدمات والباعة في الأسواق                        Service,Shop and Market 	العمال المهرة في الزراعة والصيد                               Agricultural and Fishery	العاملون في الحرف وما إليها من  المهن                                                  Works Craft and related trade workers	مشغلو الآلات ومجمعوها                                           Operator and Assemblers	المهن الأولية                                                Elementary Occupations	3.5	53.7	10.5	20.9	4.9000000000000004	1.4	5.0999999999999996	
النسبة   Percentage



رجال Men 	
صاحب عمل                            Employer	يعمل لحسابه                 Self Employed	مستخدم بأجر            Wage Employee	عضو أسرة بدون أجر Unpaid Family Member	7.4	20.2	67.7	4.7	نساء Women	
صاحب عمل                            Employer	يعمل لحسابه                 Self Employed	مستخدم بأجر            Wage Employee	عضو أسرة بدون أجر Unpaid Family Member	1.4	12	67.099999999999994	19.5	
النسبة  Percentage   



رجال  Men	
2001	2002	2003	2004	2005	2006	2007	2008	2009	2010	27.1	33.5	26.8	28.1	23.8	24.4	22.3	27.2	24.1	23.1	نساء  Women	
2001	2002	2003	2004	2005	2006	2007	2008	2009	2010	13.8	17	18.2	20	22.2	20.5	19.100000000000001	24.2	26.4	26.8	السنة   Year

النسبة   Percentage



 
رجال    Men	
0	1-6	 7-9	 10-12	 13+	24.3	28.6	26.2	24	15.7	نساء     Women	
0	1-6	 7-9	 10-12	 13+	1.5	5.0999999999999996	7.8	13.6	36.300000000000004	         Years of Schooling   السنوات الدراسية

 percentage  النسبة 



رجال Men	قطاع غزة                                          Gaza Strip	الضفة الغربية                                       West Bank	الأراضي الفلسطينية              Palestinian Territory	70.5	58.9	63	نساء Women	قطاع غزة                                          Gaza Strip	الضفة الغربية                                       West Bank	الأراضي الفلسطينية              Palestinian Territory	29.5	41.1	37	المنطقة    Region

 Percentage  النسبة  



رجال  Men	
2001	2002	2003	2004	2005	2006	2007	2008	2009	2010	66.8	65.5	67.5	66.900000000000006	67.599999999999994	67.7	67.7	66.8	67	66.8	نساء  Women	
2001	2002	2003	2004	2005	2006	2007	2008	2009	2010	10.3	10.4	12.8	13.5	13.4	14.5	15.7	15.2	15.5	14.7	Year  السنة

Percentage    النسبة 
  



رجال  Men	
0	 1-6	 7-9	 10-12	 13+	25.1	70.7	70.2	65.7	67.3	نساء  Women	
0	 1-6	 7-9	 10-12	 13+	6.6	10.7	6.7	5.3	41.7	سنوات الدراسة     Years of Schooling 

 Percentage  النسبة 
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